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به گفته خیلی ها، س�امان احتشامی با تنها 
کس�ی که تا به ح�ال س�از ن�زده محمدرضا 
ش�جریان اس�ت. به نظ�ر خ�ود ش�ما ای�ن 
همکاری هاي متنوعي که با سایر موزیسین ها 

داشته اید، چگونه شکل می گیرد؟
مردم ما بر ای��ن باورند که آهنگس��از آهنگی را 
می س��ازد و خواننده روی آن آهن��گ ترانه اش را 
اجرا می کند. در دهه 20 که ت��ازه رادیو راه افتاده 
بود، به این منوال بوده است. در آن زمان ضرورت 
پخش موس��یقی از رادیو باعث ش��ده بود که مثلا 
برای برنامه گل ها بودجه های خوبی از طرف دولت 
تخصیص داده می ش��د. در آن دوره امکان ساخت 
آهنگ توسط نوازنده هایی که حقوقشان از طرف 
دولت پرداخت می شد، مساعد بود و در این شرایط 
حس رقاب��ت بین نوازنده ها و آهنگس��ازان بنامی 
چون عل��ی تجویدی، همایون خرم و انوش��یروان 
روحانی برای ساخت بهترین آهنگ ها ایجاد شده 
بود چون اگر آهنگی از رادیو پخش می شد و مردم 
درخواس��ت پخش مجدد آن آهنگ را می کردند 
به آهنگساز و نوازنده های آن آهنگ، جایزه تعلق 
می گرفت. روال موس��یقی به گونه ای شکل گرفته 
بود که فراغ بالی که آهنگس��از در زمینه اقتصادی 
به دست آورده بود، با تأمل روی آهنگ کار می کرد 
و پس از ساخت و اجرای ملودی توسط نوازندگان، 
آن را در اختیار ترانه سرایان چیره دستی همچون 
بیژن ترقی، بهادر یگانه، کریم فکور و تورج نگهبان 
قرار می داد، ترانه س��رایان هم شعر را روی ملودی 
قرار می دادند و ب��ا توجه به حال وه��وای ملودی 
و ش��عر، خواننده هم کار را اجرا می کرد. وقتی اثر 
منتشر می ش��د به علت نبود دستگاه های تبدیل 
کاس��ت و صفحه جن��س اص��ل را می خریدند و 
س��وددهی هم برای ناش��ران اتفاق می افتاد. این 
مسیر طی شد تا به دوره ما رسید و بازار موسیقی 
تا ح��دودا  س��ال 68 تعطیل ش��د. در ای��ن دوره 
خوانندگان جدی��دی برای عرض ان��دام روی کار 
آمدند. فضای مس��اعد گذش��ته برای آهنگسازان 
در جهت س��اخت آثار قوی از بین رفته بود و چون 
خوانندگان قصد معرفی خود به مردم را داشتند، 
آهنگ را س��فارش دادن��د و این روال ت��ا امروز به 
همین روال طی ش��ده اس��ت. ام��روز برای ضبط 
کوچکترین آهنگ موسیقی که به شیوه صحیح و 
با ارکستر سلامت کار شود، بین 50 تا 100میلیون 
تومان هزینه لازم اس��ت. به همین علت، انگیزه ها 
کمتر شده و موس��یقی هایی که می شنویم، اصولا 
کامپیوتری است. دلیلش هم هزینه نکردن  عوامل 
تولیدکننده موسیقی است. اصولا خیلی علاقه مند 
به کار کردن با دوس��تان خواننده نیستم چون این 
موضوع که ماه ها برای تولید یک اثر با خواننده ای 
کار کنم و درنهایت عکس ایشان روی جلد سی دی 
بیاید و اسم من داخل جلد نوشته شود به شدت مرا 
دچار فشار عصبی می کند. دوست دارم همان اندازه 
که خواننده ها بین مردم مطرح اند، آهنگساز ها هم 
مطرح باشند. همان جایی یک اثر اسم خواننده ها 
را می نویس��ند و عکس ش��ان را می زنن��د، اس��م 

آهنگسازها و عوامل گروه را هم بنویسند.
از رقابتی صحبت کردید که در موس�یقی 
گذش�ته ایران س�الم و س�ازنده بود. امروز 
ه�م برخي ه�ا، گروه هایی با هدف دوس�تی 
ساختند که عملا هیچ دوامي نداشت. به نظر 
شما، رقابت سالمي که در گذشته بین اهالی 

موسیقی وجود داشت، هنوز هم هست؟
من درم��ورد ش��اگرد های خودم ی��ک نگرش 
به خصوص دارم. مثلا اگر در ی��ک خانه دو خواهر 
باش��ند، به هردو آنها پیانو یاد نمی دهم. پیشنهاد 
می کنم، یک��ی از آنها به دنبال س��از دیگری برود. 
چون اگر یکی از آنها نس��بت به دیگری بهتر ساز 
بزند و این موضوع در بین مردم مش��خص ش��ود، 
دیگری رس��ما از موس��یقی متنفر می ش��ود. این 
موضوع در س��طح بالا تر هم وجود دارد. نمی توان 
دو نوازنده در یک  ساز مشترک را کنار هم قرار داد، 
اگر هم این اتفاق بیفتد، انرژی منفی بین این دو در 

جریان خواهد بود.
ما در زمین��ه کار هنری کمت��ر به صورت تیمی 
فعالیت می کنیم؛ یکی به علت موضوع حس��ادت، 
همین طور به علت مس��اله مالی. چون هنرمندی 
که به لحاظ مالی وضع مناسب تری دارد، راحت تر 
برای کارش تبلیغات می کند، در صورتی که شاید 
کس��ی باش��د که از او هم هنرمند تر اس��ت. شاید 
یکی از مهم ترین دلایلی ک��ه بعضی از هنرمندان 
به دیدن یکدیگر رغبت ندارند، مسائل مالی باشد. 
اگر من امروز 200میلیون تومان پول داشته باشم، 
به راحت��ی می توانم ب��رج میلاد را اج��اره کنم و با 
صرف 50میلیون تومان برای تبلیغات، 1500نفر 
جمعیت را به سالن بیاورم. همه هم از فردا تعریف 
کنند که چه کنسرت خوبی برگزار کرده ام. مردم 
هم نمی دانند که ش��اید برگزار کننده با دعوت از 
ارگان ها سالن را پر کرده و این خود مردم نبوده اند 
که ش��خصا بلیت خریده و آمده باش��ند. آنان که 
هنرمند هستند الان در خانه ها نشسته اند و کسانی 
که بی هنرند، تبدیل به هنرمند روز می شوند، چون 
ارگانی برای حمایت از هنرمندان وجود ندارد. در 
قدیم هنرمند کار می کرد و هزینه هایش را دولت 
پرداخت می کرد و چون توان عرضه کارتان به شما 
داده می ش��د، با انجام کار زیبا ش��نیده می شدید. 
تلویزیون شما را نشان می داد و اگر هنرمند خوبی 

بودید، دیده می شدید.
گفتید که دو نوازن�ده را نمی توان در کنار 
هم نشاند. من پیانیس�تی می شناسم به نام 
مزدا انصاری که با س�امان احتشامی تجربه 
همن�وازي داش�ته. ش�ما ب�ا ه�م رفیق هم 

هستید...
ما با ه��م از بچگی رفاق��ت داریم چ��ون هر دو 
ش��اگرد اس��تاد جواد معروفی بودیم اما با هم کار 
نکردیم. ما دوس��تی خانوادگی نیز داریم. ش��اید 
اگر با ه��م کار کرده بودیم، الان چش��م دیدن هم 
را نداش��تیم. با هم کنس��رتی هم اجرا کردیم و در 

آن کنس��رت مزاحم هم نبودیم، مزدا کار خودش 
را می کرد، من هم کار خودم را می کردم. شاید اگر 
به اتفاق می خواستیم کاری را انجام دهیم، الان با 
هم دوست نبودیم. رفاقت من با مزدا انصاری اصلا 
رفاقت حرفه ای نیست، رفاقت قلبی است. من او را 
یک پیانیست نمی بینم، او را دوستی می بینم که 
اگر روزی در خیابان شریعتی دچار مشکلی شوم، 
حتما در خانه او را خواهم زد. م��ن او را مثل برادر 

دوست دارم.
آیا پیش آمده کاری را از انصاري که به این 
اندازه دوستش دارید بشنوید و بگویید به به 

چه کار خوبی؟
بله، مزدا کارهای بس��یار خوب��ی دارد که من از 
آنها لذت بردم. کارهایی ه��م انجام داده که وقتی 
شنیده ام، دوست نداشته ام و به خودش هم گفته ام.
ش�ما با اکث�ر س�از های ایران�ی دونوازی 
کرده اید. ش�خصا به اجرا با س�از های دیگر 
علاقه دارید ی�ا نوازندگی برای یک خواننده 

در کنسرت؟
بس��تگی به درآمدی دارد که به دست می آورم. 
ممکن است برای یک کار من تمام کارهای خودم 
را تعطیل کن��م. کار هن��ری از دو جهت می تواند 
اولویت داشته باش��د، یا از اعتبار بالایی برخوردار 
باش��د یا پول خوبی داشته باش��د. زمانی یک کار 
هنری را برای تأمین اجاره خانه ام انجام می دهم، 
یک وقت هم برای دل��م کار می کنم، این دو حالت 
با هم متفاوت اس��ت. صادقانه بگوی��م بیش از 90 
درصد از کارهایی را ک��ه الان انجام می دهم، برای 
تأمی��ن هزینه های زندگی اس��ت. تئاتر ترانه های 
قدیمی را ب��رای دل خودم انج��ام می دهم، خاک 
می خورم و لذت می برم. برای کس��ب درآمد ثابت 
ماهیانه کار تدریس��ی را انجام می دهم که از انجام 
آن جز در بعضی م��وارد، لذت نمی ب��رم تا بتوانم 
اجاره خانه ام را تأمین کنم. من روزانه 12 س��اعت 
پیانو تدریس می کنم و تمام��ی کارهای هنری ام 
پس از اتمام این 12 ساعت یعنی در اوج خستگی 
است. معمولا شب تا صبح به علت فشردگی کارها 
بیدارم. هزینه های زندگی من از تدریس به دست 
می آید، ام��ا هیچ وق��ت کارهای هن��ری را ترک 
نمی کنم چون ش��اید به وضع مال��ی من کمکی 
نکند ولی با انجامش احس��اس می کنم که جوان 

می مانم. 
ش�ما آهنگس�از پ�رکاری هس�تید. این 
پ�رکاری را باید خ�وب بدانیم ی�ا بد؟ برخی 
معتقدند، هنرمند کم کار تأثیرگذارتر است. 
ش�اهد مثالش خوانن�ده ای چ�ون داریوش 
رفیعی است که با مجموعه کارهایی که شاید 
از انگشتان دو دس�ت تجاوز نکند، در تاریخ 

موسیقی این سرزمین ماندگار شد...
در آن زمان آقای رفیعی می توانسته فقط چند 
اثر کار کند. ش��اید اگ��ر در زمان ما بود، هر ش��ب 
برای خودش یک تصنیف می ساخت. این موضوع 

مربوط به دهه 30 است نه امروز!
رفیع�ی  آق�ای  ه�م  زم�ان  هم�ان  در 
همدوره هایی داش�ته که شاید 300 تصنیف 

هم خوانده باشند؟
ش��اید برای آن هنرمندان اوضاع متفاوت بوده. 
ش��اید آنها پول بیشتری داش��ته اند. ممکن است 
از نظر ش��ما آثار آق��ای رفیعی این تعداد باش��د و 
بیش از این کار کرده باش��د. از سوی دیگر موضوع 
ماندگاری ممکن است کاملا شخصی باشد و مثلا 
من حتي یک کار هم از آقاي رفیعي نشنیده باشم. 
بدون شک بس�یاري از مردم با شنیدن نام 
داریوش رفیع�ی بی اختیار به ی�اد تصنیف 
»منتظرت ب�ودم« می افتن�د. در هر صورت 

پرکاری شما را می توان بد دانست؟
میزان کار یک هنرمند، یک مس��أله سلیقه ای 
اس��ت. من کارهایی را داشته ام که یک شبه ضبط 
ش��ده اند، حتی رویش فکر هم نک��رده ام ولی فردا 

که منتش��ر ش��ده به خوبی شنیده ش��ده و مردم 
زمزمه اش کرده اند، کارهایی را ه��م انجام داده ام 
که برای به ثمر رسیدنش 6ماه تا صبح نخوابیده ام 
اما اصلا شنیده نشده اس��ت. من ماندگارشدن را 
ش��انس می دانم. البته به چیزه��ای دیگری هم 
بستگی دارد، مثلا زمان ورود کار به بازار، اول مهر 
در این ماندگاری موثر است، چهارشنبه سوری، دم 
عید بودن و مس��ائل روز جامعه هم به ماندگاری 
ی��ک کار ارتب��اط دارد. م��ن اصلا پ��ر کاری یک 
هنرمند را ب��د نمی دانم. خودم اگر بیکار باش��م، 

دیوانه می شوم.
کارکردن لزوما معن�ای پر کاری نمی دهد. 
مثلا ش�ما گفتی�د به جای این که 5س�اعت 
تدریس کنم و لذت ببرم، روزانه 12س�اعت 
تدری�س می کنم و لذت نمی برم. ش�ب ها تا 
صبح بیدارید. خسته هم می شوید.آیا به این 

شیوه عادت کردید یا از آن لذت می برید؟
بیست وچند س��ال اس��ت که من به این روش 
عادت کرده ام. ممکن است گاهی خسته شوم، اما 
وقتی استراحت می کنم، دوباره انگیزه دارم، کارم 

را از نو شروع می کنم و حالم خوب است.
روي کاری ک�ه به عن�وان نوازن�ده پیان�و 

فعالیت می کنید و قرار اس�ت 
ک�ه در اس�تودیو ضب�ط 

زم�ان  چق�در  ش�ود، 
درمورد  می گذاری�د؟ 
نوشتن و آماده کردن 

کاری ک�ه خودتان 
ه�ید  ا می خ�و

اج�رای��ش 
کنید چه در 
اس�تودیو و 

ب�رای  چه 

کنسرت باید چقدر وقت صرف کنید؟
درمورد اول که اصلا وق��ت نمی گذارم. همانجا 
اجرا می کن��م و می آیم. درم��ورد کار خودم خلق 
اثر از نظ��ر من زیاد زمانبر نیس��ت. ام��ا اجرایش 
زمان بیشتری می خواهد. برای ساخت کار جدید 
پشت پیانو می نشینم و ریتمی را که در ذهن دارم 
می ن��وازم، کامپیوتر نت را با پیش��رفت کار کامل 
می کند و اثر اجرا می شود، درست مثل تایپیستی 
که کلام را بلافاصله تایپ کند و تحویل دهد. من 
کار خودم را انجام می دهم حالا یا ماندگار می شود 

یا نه.
تا ح�الا کاری انجام داده اید ک�ه خودتان 

اعتراف کنید شانس باعث موفقیتش شده؟
بله، کار »باغ به ب��اغ«، کارهایی ک��ه برای فیلم 
»رس��تگاری در هشت و بیس��ت دقیقه« ساختم. 
قطعه »رنگ تمنّا« و »راز باغ« که ش��اید مردم نام 
آنه��ا را ندانند ولی حتما آنها را ش��نیده اند، از این 

دست کارها هستند.
کاری انجام دادی�د که با توج�ه به وقت و 
فکری که برایش گذاشتید، شنیده نشد یا به 

قول خودتان شانس نیاورد؟
قطع��ا. کاری با نام »آثار س��امان احتش��امی« 
ساختم که چون به صورت خصوصی منتشر 
شد، توفیق زیادی نداشت. اثر دیگری 
برای ارکس��تر بزرگ و پیانو ساختم 
که ب��ه می��زان کم��ی در ب��ازار 
موسیقی منتشر ش��د و همین 
موض��وع باعث دلشکس��تگی 
من ش��د. این موضوع کاملا 
شانسی اس��ت و من آن 
را پذیرفت��ه ام. دیگر 

غص��ه 

نمی خورم. سعی می کنم بیشتر کار کنم.
به ص�ورت  ک�ه  هس�تند  آهنگس�ازانی 
خصوصی ارکس�تری برای خ�ود دارند.این 
ارکس�تر از نوازنده هایی تش�کیل می شود 
که اساس�ا در جایی دیگ�ر کار می کنند ولی 
برخي موزیس�ین ها برای اج�رای کارهایی 
که ساخته اند و جهت بهرهمندی اقتصادی 
بیش�تر هر از گاهی این نوازنده ها را دورهم 
جمع می کنند و با اجرا هایی که در شهر های 
مختل�ف دارن�د، بهره های مال�ی خوبی هم 
می برند. آیا وسوسه نش�دید برای کارهایی 
که ماه ه�ا رویش وقت گذاش�ته اید با چنین 

ارکستری روی صحنه بروید؟ 
اگ��ر ای��ن کار را تا ام��روز انجام ن��داده ام، قطعا 
به خاطر مس��ائل مالی بوده اس��ت. من چنین کار 
بزرگی را باید ب��رای چه انجام دهم؟ اگر برای بهره 
اقتص��ادی این کار اس��ت، ترجی��ح می دهم چند 
کار کوچ��ک را در این مدت انجام دهم و ش��اید با 
این چند کار بیش از آن اج��رای بزرگ، نفع مالی 
هم بکنم و از سوی دیگر ریس��ک انجام کار به آن 
بزرگی را هم به جان نخرم. درس��ت است که روح 
هنری من آرام نمی ش��ود، اما گاه��ی باید بیش از 
احس��اس با تفکر تصمیم گرفت. مث��لا در دی ماه 
 س��ال 93 قرار بود در تاریخ 21بهمن م��اه با آقای 
زندوکیلی به همراهی یک ارکستر بزرگ در سالن 
میلاد کنس��رتی را اجرا کنیم. با بررسی هایی که 
پس از آن انجام دادیم، به این نتیجه رس��یدیم که 
برگزاری این کنسرت بنا به مسائل مربوط به مجوز 
و بس��یاری موارد دیگر در تاریخ موردنظر ممکن 
نیس��ت و خوب از ای��ن تصمیم منصرف ش��دیم. 
)البته این کنس��رت در اس��فندماه به روي صحنه 
رفت(. هنرمند باید اعصاب راحتی داش��ته باشد. 
از کجا می دانید که مثلا ف��لان هنرمند در اجرای 
بزرگی ک��ه انجام داده از نظر مال��ی یا روحی ضرر 

نکرده است؟
ش�رایط هنری ام�روز در ایران مش�خص 
اس�ت. اوضاع هن�ر نابس�امان اس�ت و این 
ش�رایط برای همه یکی اس�ت. پس چرا در 
ش�رایطی که اوضاع برای همه خراب است، 
بعضی ها با شرایط مالی مشابه کارهای بزرگ 

می کنند؟
من ترجیح می دهم به جای این که این جمعیت 
را کمی بیش��تر کنم، کار نس��بتا کوچکتری را در 
ت��الار وحدت و با آرامش بیش��تر انج��ام دهم، اما 
دردسرهای مجوز برای اجرا در برج میلاد را نداشته 
باش��م. برج میلاد نیاز به نور تخصصی دارد. نیاز به 
مهندس صدای حرفه ای تری دارد. در صورتی که 
اگر در تالار وحدت هن��گام اجرا صدای میکروفن 
هم قطع شود، هیچ مشکلی پیش نمی آید، چون 
فضای تالار وحدت آکوس��تیک است. من پس از 
یک تجربه بیست و چندساله وقتی انجام یک کار را 
در کفه ترازو قرار می دهم به این نتیجه می رسم که 

با آرامش کارکردن بهتر است.
شاید »نه!« ش�نیدن های مداوم یا به قول 
خودت�ان بعضی بدشانس�ی ها باعث ش�ود، 
هنرمند گاهی اوقات کوت�اه بیاید. این را هم 
می دانم که هنرمند نباید به دنبال اسپانس�ر 
برود. با تمام این حرف ها چه کاري باید انجام 

دهیم تا وضع تغییر کند؟
باید فرهنگ اسپانس��ر به ش��کل صحی��ح وارد 
ش��ود. در آلمان روزي براي بزرگداش��ت بتهوون 
دارند. مثل ش��ب یلدای ما. ما در ش��ب یلدا و عید 
نوروز حاف��ظ تولید می کنیم. آی��ا همانقدر که در 
کتابفروشی ها کتاب حافظ هست، رباعیات خیام 
یا گلس��تان س��عدی هم هس��ت؟ به دلیل وجود 
شب یلداس��ت که حافظ بیشتر تولید مي شود. در 
چنین ش��بی انار و هندوانه باید باشد. آیا در شب 
یلدا هندوانه بیشتر فروخته می شود یا موز؟ در روز 
بتهوون در اروپا کس��انی هم که در زندگی عادی 

خودش��ان با موس��یقی کاری ندارند لباس شیک 
می پوشند، وارد سالن محله خودشان می شوند و 
آثار بتهوون را گوش می کنند. شرکت های بزرگ 
تجاری هم در چنین مناس��بتی چندین سی دی 
تولید می کنند و این س��ی دی ها را به عنوان هدیه 
به مردم می دهند. این کار باعث می شود فرهنگ 
موسیقی بتهوون در اروپا از بین نرود. در ایران هم 
اسپانسر باید این گونه وارد شود. مثلا وزارت ارشاد 
برای کسی که تولیدی لیوان دارد قانون بگذارد که 
به ازای تولید 1000 لیوان باید 100 عدد سی دی 
تار نوازی اس��تاد جلال ذوالفن��ون را هم به عنوان 
هدیه به 100نفر از مش��تریانش بدهد تا س��ه تار 
ذوالفنون از یادها نرود. در کشوری همچون آلمان 
موس��یقی فی ذاته ارزش اس��ت. آی��ا در ایران هم 
موس��یقی به عنوان یک ارزش شناخته می شود؟ 
برخ��ی  موس��یقی را ارزش نمی دانند، اما ش��ما 
موس��یقی را از رادیوی کش��ور حذف کنید، دیگر 
چیزی از رادیو باقی نمی ماند. البته در کشوری که 
موسیقی اصلا بازاری ندارد و اگر هم دارد یک بازار 
ورشکسته مریض است، نمی دانم دیگر چه چیزی 

باید گفت!
لطف�ا درم�ورد کارهایی هم ک�ه به تازگی 

انجام داده اید، توضیح دهید؟
به همراه دوست بسیار عزیزم مجید ناظرپور که 
از نظر من تنها زحمت کشیده ساز بربت در  ایران 
اس��ت، دونوازی پیانو و بربت را در جش��نواره اجرا 
کردیم. شاید بعضی ها بپرسند چرا با ساز بربت این 
کار را انجام دادي؟ به دوستان خواننده می گویم، 
بربت، یکی از ساز های اصیل ایرانی است که نامش 
توسط نوازندگان برخی کش��ورها به سرقت رفته. 
این ساز در اصل ریش��ه گیتاری است که امروز به 
یک ساز بین المللی تبدیل شده و حیف از بربت که 
جایگاه واقعی اش را از دست داده. توانایی این ساز 
به قدری بالاست که می تواند تکنیک های منحصر 
به فردی را روی صحنه نمایش دهد و از گیتار هم 
پیشی بگیرد. البته من چنین اجرا هایی را وظیفه 
ملی خودم می دانم و از کودکی در اولین اثر خودم 
هم س��از ایرانی تنبک را در کنار س��از بین المللی 
پیانو قرار دادم. کارهایی را با دونوازی پیانو و نی در 
بازار منتشر کردم و به فکر روی صحنه بردن نی و 

پیانو هم هستم. 
در اس��فند 93 اجرای تئاتر پیانو داشتم. اثری با 
نام س��عدی که در آن خانم ژاله صادقیان بهترین 
اشعار سعدی را دکلمه کرده اند و من موسیقی اش 
را س��اخته ام و قبل از عید وارد بازار شد. البته این 
اثر دو سال بود که آماده شده بود. اثر دیگری با نام 
ملودی کافه دارم ک��ه در آن آثار خاطره انگیز دهه 
78 میلادی که مردم ب��ا آنها خاطره دارند با پیانو، 
س��از های کوبه ای وملودیکا اجرا کردیم که پایان 

 سال 93 وارد بازار شد. 
درم�ورد ورودتان به دانش�گاه و اتفاقاتی 
که برایت�ان افتاد بگویید. باره�ا در این باره 

خاطره گفته اید...
م��ن ورودی  س��ال 1375 در دانش��گاه هن��ر و 
معماری هس��تم. وقتی وارد دانشگاه شدم، فضای 
دانشگاه بس��یار خوب بود، چون از سال 59 رسما 
دانش��گاه تعطیل ش��ده بود و در س��ال 72 دوباره 
تأس��یس ش��ده بود، در فضا عط��ش جالبي براي 
موسیقي موج مي زد. من با دوس��تانی مثل پدرام  
درخشانی، پاش��ا هنجنی، بابک ش��هرکی، حامد 
بهداد، اش��کان خطیبی، س��حر دولتشاهی و علی 
سرابی همکلاس بودم. در 17سالگی وارد دانشگاه 
شدم ولی خیلی از همکلاس��ی های من به واسطه 
تعطیلی تقریبا 13 س��اله دانش��کده رش��ته های 
دیگری خوانده بودند و حالا دوب��اره آمده بودند تا 
هنر بخوانند. موزیس��ین هایی که به لحاظ سنی از 
من بزرگتر بودند، چون تا آن روز دانش��گاه تعطیل 
بود با من همکلاسی ش��دند. توانستم از تجربیات 
آنه��ا اس��تفاده کنم، محی��ط خوبی هم ب��ود زیرا 
مي توانستیم  با هم کار کنیم، همدیگر را بشناسیم 
و روابط دوس��تانه هنری پیدا کنیم. دانشگاه  هنر 
جایی بود که هنرمندان از هم یاد بگیرند، بنابراین 
خود دانش��گاه به ما چیزی نیاموخت. شخص من 
که در رش��ته تجرب��ی درس خوانده ب��ودم و تا آن 
 س��ال یک هنرمند هم در زندگ��ی ام ندیده بودم، 
رفتار هنری، کردار هن��ری، ادبیات هنری و حتی 
چگونگی ایج��اد ارتباط با یک هنرمن��د را از دیگر 
هنرمن��دان دانش��گاه آموخت��م. دروس��ی که در 
دانشکده هنر تدریس می شود، موسیقی مربوط به 
دهه 50میلادی اس��ت. یعنی کسی که از دانشگاه 
هنر فارغ التحصیل می ش��ود، حتما بی س��وادتر از 
دوران راهنمایی خودش ش��ده، چ��ون در دوران 
راهنمایی و دبیرستان لااقل تعدادی مسائل ریاضی 
را آموخته و حل می کرد اما امروز که فارغ التحصیل 

شده همان ها را هم فراموش کرده است.
پس به چه خاطر همیش�ه از اساتید دوران 

دانشگاهتان سپاسگزار هستید؟
رفتارهای آنها باعث شد هنرمندبودن را به خوبی 
یاد گیرم. هنرمندان��ی را داریم که با اس��تفاده از 
مدرک موسیقی ش��ان مؤسسه موسیقی تأسیس 
کرده اند و با اس��تفاده از دانش��جویان موس��یقی 
پول درمی آورند. دانش��جویان به هنرجوها درس 
می دهن��د و دوس��تان دارای مدرک آموزش��گاه، 
پول درمی آورند درس��ت مثل امتیاز یک آژانس. 
دانشکده برای من حکم خاطرات شیرینی را دارد. 
تعدادی از دوس��تان خودم را به واس��طه دانشگاه 
شناختم و با هم کار می کنیم. البته به یاد خاطرات 
و ش��یطنت هایی هم که در دانشگاه انجام داده ایم 
هم می افتیم و لذت می بریم. هرکس از دوس��تان 
هم که می خواهد به دانش��گاه موس��یقی برود و از 
من می پرسد چه کنم می گویم اگر مشکل خدمت 
نداری نرو چون آن جا چیزی برای آموختن وجود 
ندارد. در گذشته ما رفاقتی برای هم کار می کردیم 
اما امروز دیگر کسی به جز برای پول کار نمی کند و 
فرضیه ایجاد رابطه دوستانه در دانشکده هم دیگر 

از بین رفته.

گفت وگو با سامان احتشامي، پیانیستي که ماندگاري را شانس مي داند؛  

 دیگر غصه نمی خورم  
سعی می کنم بیشتر کار کنم!

رضا نامجو
روزنامه نگار

 سامان احتشامي، نوازنده نام آشناي پیانو در ایران 
است. او در اردیبهشت ماه  سال 57 در تهران به دنیا 
آمد و از 7سالگی وارد رادیو شد. خودش مي گوید: 
»اولین کار هنری ام را به تش��ویق فرام��رز پایور و 
سیامک بنائی به نام »باغ به باغ« و به وسیله انتشارات 
ماهور در 14 سالگی منتشر کردم. از شرکت ماهور 
به این  دلیل که باعث ش��د مردم ایران نام سامان 

احتشامی را بشنوند، ممنونم.« به خاطر قد کوتاهی 
که داشت )قطعا در 14 س��الگی خیلی کوتاه تر از 
بقیه بود و کوچکتر از سنش به نظر می رسید( پیانو 
زدنش جذابیت بیشتری داش��ت. هنوز هم بعد از 
گذشت س��ال ها »باغ به باغ« یکي از پرفروش ها و 
البته خاطره انگیزهاي بازار موس��یقی اس��ت. این 
اثر جزو اولین مجموعه های موس��یقی اس��ت که 
 روی سی دی وارد بازار شد. شاید بتوان ماندگاری

» باغ به ب��اغ« را نه صرف��ا در خوب بودنش، بلکه در 
این موضوع جس��ت وجو ک��رد که یک��ي از اولین 
آلبوم هایي بود که به صورت سي دي وارد بازار شد. 


